
Prezentarea candidatuii pentru un mandat în CD

COMISIA DE METODOLOGIE

Sunt Delia Iuliana Bîrle, conferenţiar dr. habil. în cadrul Departamentului

Psihologie al Universităţii din Oradea. Ca şi cadru didactic, am o experienţă de 17 ani în

predarea disciplinelor Psihologie experimentală, Statistică psihologică şi a altor discipline

din sfera psihologiei şcolare. În practica privată, sunt psiholog specialist în specialitatea

Psihologie educaţională, consiliere şcolară şi vocaţională.

Cu mândrie vorbesc despre prezenţa mea în şedinţa în care s-a decis înfiinţarea

Colegiului Psihologilor din România, în octombrie 2004, iar de acel moment mă leagă

amintiri minunate, despre reponsabilitate, profesionalism, avânt, curaj. Aşa îi priveam pe

acei OAMENI care au pus temelia unei profesii bine reglementate şi apreciate în

societatea românească. Vorbesc aici despre prof. Nicolae Mitrofan, prof. Mircea Miclea,

prof. Mihai Aniţei, prof. Horia Pitariu şi lista ar putea continua. În 15 iulie 2017 ştiu că

voi trăi stări asemănătoare cu cele de acum aproape 13 ani, alături de dvs., colegii mei.

În perioada 2013-2017 am deţinut un mandat în Comitetul Director, în cadrul

Comisiei de Metodologie, mandat pe care doresc să îl continuu. De ce? Pentru că mă

motivează experienţa plăcută pe care am avut-o alături de colegii mei, tineri, foarte bine

pregătiţi, verticali. Nu a fost un mandat uşor, însă faptul că am rămas sudaţi şi nu am

renunţat la principii şi valori, în care am crezut cu tărie, ne permite să stâm cu capul sus şi

să venim o parte din noi în faţa dvs., să vă cerem votul de încredere. Îmi doresc, de ce nu,

un mandat într-o nouă conjunctură, cu o conducere cu viziuni diferite, în care să simt că

suntem sprijiniţi să acţionăm în interesul psihologilor.

Îmi doresc să pun umărul să sprijin psihologii să lucreze cu instrumente de

calitate,.aşa cum este firesc, în orice profesie care se respectă. Nu mai putem vorbi azi de

practică în absenţa ştiinţei, în afara rigorilor standardizării şi spun acest lucru în calitate

de cercetător şi practician. Celor ce au ajuns să nege importanţa testelor psihologice, le

lansez provocarea de a renunţa la orice metodă standardizată din cabinet timp de un an şi



să îşi răspundă sincer la întrebările: Ştiu ceea ce am nevoie să ştiu despre clientul meu?

Ştiu ce îmi propun să lucrez cu clientul meu? Ştiu încotro mă îndrept împreună cu

clientul meu? Ştiu dacă am ajuns unde mi-am propus alături de clientul meu? Ştiu ce

abilităţi/aptitudini are clientul meu? etc.

Crezul meu este că trebuie să avem o piaţă liberă, concurenţială a testelor

psihologice, că e nevoie de mai multe teste concepute şi validate pentru şi pe populaţie

românească de către specialişti în psihometrie, oricine ar fi ei. Produsul este cel ce

contează, iar preţul trebuie să fie unul corect, care să justifice investiţia producătorului,

dar să respecte în primul rând nevoile psihologului practician.

Îmi doresc, în următorii patru ani, cu sau fără un mandat în CD, să asist la

dispariţia faliei artificial şi manipulativ create între profesori şi practicieni. Nu sunt o

„canalie” universitară, sunt un psiholog cu două locuri de muncă, sunt demn formator de

tineri psihologi şi practician dedicat clienţilor mei.

Cu stimă,

Psiholog Delia Iuliana Bîrle


